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ALBRECHTICKÉ POSVÍCENÍALBRECHTICKÉ POSVÍCENÍ
V  sobotu 28.  9. se na fotbalovém hřišti 

konalo naše posvícení, které tradičně začalo 
výkopem fotbalistů ve 14 hodin. Zápas opět 
odehrály týmy svobodní versus ženatí. Fotba-
listé dostali po zápase posvícenskou kachnu 
a metr piv.

O  poločase nám pak předvedla své vy-
stoupení děvčata ze skupinky Hoop Týnko 
a SMOT art company.

Celou akci pak doprovázela kapela CCA 
GANG, která přijela zahrát až z Brna a jejich 
produkce byla úžasná.

Návštěvníci si u nás pochutnali na sladkém 
pečení, samozřejmě nechyběly ani klasické 
koláče a spousta dalších dobrot. Přijel k nám 
všemi oblíbený Vašek Adámek z  Adámkova 
vinařství s burčákem a spoustou vína, byla vý-
borná káva, langoše, cukrová vata a popcorn.

Děti si mohly dopřát jízdu na koních, ská-
kací hrady a děvčata si nechávala naplést co-
pánky z kanekalonu.

Děkuji všem, kteří se na přípravě podíleli, 
děkuji stánkařům za jejich účast a hlavně dě-
kuji všem, kteří přišli.

Za kulturní komisi, s láskou,
Petra Tláskalová

Foto: Andrea Policarová
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Vážení spoluobčané,

v  létě jste se toho o  mně do-
zvěděli spoustu, ať už z  dopisu 
od „opozičních“ zastupitelů, nebo 
z  komentářů na facebooku. Věř-
te, že to pro mě nebyly příjemné 
měsíce, přemýšlela jsem, jak se 
pomluvám bránit, ale pak jsem 
si řekla, že většina z  Vás mě zná 
a  nějaký dopis snad Váš názor 
nezmění. Rozhodla jsem se raději 
věnovat práci pro obec než se sna-
žit donekonečna obhajovat. Děkuji 
za veškerou podporu, kterou mi 
v posledních měsících vyjadřujete, 
moc to pro mě znamená. Dělám 
to pro Vás – pro naše Albrechtice. 
Dovolte, abych Vás informova-
la o  tom, co se v  obci stalo, děje 
a připravuje…
• První velká investiční akce je 

uzavřena – lokalita Pod Strání je 
zkolaudovaná, první stavebníci 
už začali budovat své domy.

• Až v polovině září jsem dostala 

kompletní projekt a rozpočet na 
opravu dešťové kanalizace na 
školním dvoře. Rozpočtová cena 
je závratná  – více než 1 milion 
korun bez DPH. Oslovili jsme 
tři firmy a  jediná společnost, 
která poslala nabídku, je Aqua 
Servis, a.s. s cenou 905 tisíc ko-
run bez DPH.

• Novostavba mateřské školy vy-
volala větší reakci, než asi kdo 
z nás čekal. Aktuálně čekáme na 
ústní projednání na stavebním 
úřadu. Jsme připraveni vyhovět 
všem technickým požadavkům 
ohledně demolice č. p. 77.

• Stavba chodníku V Borku zača-
la, hotova má být do konce říj-
na. Probíhá souběžně s opravou 
silnice na Vysoké Chvojno, kte-
rá se nakonec dělá celá najed-
nou a celková uzavírka by měla 
skončit začátkem prosince.

• Oprava břehu brouzdaliště asi 
nebude úplně snadná, rádi by-
chom břehy zpevnili lomovým 

kamenem, ale nádrž se nachází 
v „Evropsky významné lokalitě“, 
takže posouzení záměru je na 
Královéhradeckém kraji.

• Revize mostních objektů v  ma-
jetku obce ukázala, že most na 
lukách je v dobrém stavu, opra-
vu by si zasloužilo jen zábradlí. 
Zato most u elektrárny je ve vel-
mi špatném stavu a bude potře-
ba velká oprava. Zadáme zpra-
cování projektu, abychom se do 
toho mohli co nejdříve pustit.

• Asfaltovým frézinkem jsme ne-
chali opravit cestu k  elektrárně 
a  odbočku z  ulice Na Hrázce. 
Příští na řadě je cesta k řece ko-
lem moštárny a  cesta od beto-
nárny k  Nové Vsi. Samozřejmě 
je třeba vyřešit také prostranství 
před kostelem, které vysloveně 
hyzdí tuto historickou část obce. 
Oslovili jsme projektanta, který 
zkusí zpracovat co nejlevnější, 
a přitom funkční a pěkný návrh.

• Chtěli bychom začít uvažovat, 
co s  parkem u  elektrárny. Svou 
krásou a rozlohou si přímo říká 
o  pořádání kulturních akcí, je 
třeba ho ale doplnit takovým 
mobiliářem, aby lákal ke každo-
denní návštěvě i seniory, mládež 
nebo rodiny s  dětmi. Budeme 
rádi, když se přihlásíte se svými 
nápady a  inspirací prostřednic-
tvím e-mailu.

• Bude potřeba zainvestovat do 
budovy moštárny – jsou poško-
zené základy a  budova praská. 
Necháme zpracovat studii pro-
veditelnosti, zahrádkáři poslali 
své představy, tak uvidíme, co se 
podaří splnit.

• Konečně jsme se pustili do 
dlouho plánovaných úprav díl-
ny v  hospodářském dvoře. Ak-
tuálně tam není žádné topení, 
takže v zimních měsících se tam 

nedá pracovat. Vyměníme okna, 
dveře, vrata, zateplíme strop, 
a  hlavně vybudujeme sociální 
zařízení. Cílem je, aby techničtí 
pracovníci mohli pracovat v díl-
ně i přes zimu a abychom mohli 
i  hospodářský dvůr zpřístupnit 
každou sobotu.

• Potok u  lokality Pod Strání 
je podle odborníka nemožné 
upravit tak, aby voda odtékala, 
protože spád je zde prakticky 
nulový. Máme prý být vděčni za 
vodní prvek v obci.

• Začali jsme s  výměnou prken 
na lavičkách v obci – můžete se 
mrknout u  úřadu, u  Sokolovny 
nebo u koule, zvolili jsme kom-
pozitní materiál retextil, který 
kombinuje plast a  odpadní tex-
til. Jeho životnost má být mini-
málně 20 let a je bezúdržbový.

• Připravujeme opravu hřbitovní 
zdi, především z  vnitřní strany, 
a chceme sjednotit stříšku zdi.

• Daří se nám v  dotačních ak-
cích – získali jsme dotaci na pro-
jektovou přípravu novostavby 
mateřské školy ve výši 1 500 000 
Kč a  nakonec i  na projektovou 
přípravu rekonstrukce základní 
školy 5 000 000 Kč, prošli jsme 
úspěšně přes MAS NAD OR-
LICÍ i  IROP, kde jsme získali 
1 230 500 Kč na chodník V Bor-
ku. Na chodník jsme přitom do-
stali už dotaci Královéhradecké-
ho kraje ve výši 940 000 Kč. 111 
tisíc korun také na účtu obce 
přistálo z  dotace Královéhra-
deckého kraje na rekonstrukci 
knihovny. Na příští rok chceme 
žádat o dotaci z Ministerstva pro 
místní rozvoj ČR na cestu u Ja-
rošových (odhad nákladů je tam 
přes 6 milionů korun).

Vaše Eva Králová

SLOVO STAROSTKY
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Vážení spoluobčané, dovolte, 
abych se stručně vyjádřila k  infor-
macím, které jste obdrželi v  dopise 
od „opozičních zastupitelů“. Píše se 
v něm například, že jsem:

„Nabídla pouze posty, které neod-
povídaly volebnímu výsledku.“ Na-
bídli jsme opozici dvě místa v  radě 
obce, což podle mě volebnímu vý-
sledku naopak zcela odpovídá, a celý 
kontrolní výbor, což v minulosti byla 
vždy gesce opozice. Tyto věci se pro-
jednávaly ústně na osobní schůzce 
s  Davidem Marklem, takže o  tom 
není žádný zápis. Na ustavujícím 
jednání zastupitelstva chtěli o  volbě 
starosty hlasovat tajně, tento návrh 
neprošel  – kandidáti sdružení Naše 
Albrechtice se za své hlasování nesty-
dí. Na tomto jednání opozice navrh-
la pana Mgr. Milana Kajna na post 
starosty a  následně i  na post mís-
tostarosty. Nenavrhli do rady obce 
žádného svého zástupce, ale chtěli 
za členy finančního výboru Jarmilu 
Černou a Martina Andrese, do kont-
rolního výboru nenavrhli opět niko-
ho. Zkrátka požadovali pozice, které 
jsme požadovali i my.

„Vždy jsme byli našimi kolegy pře-
hlasováni.“ Opozice nenavrhovala 
při jednání zastupitelstva obce prak-
ticky žádné body (vybavuji si návrh 
Davida Markla na přidání bodu „in-
formace o  rekonstrukci mostů do 
Týniště“, kdy ale nechtěl informovat 
on, ale chtěl, abych informace zjistila 
a prezentovala já) a ani jiné varianty 
usnesení. Před zasedáním zastupi-
telstva neprobíhaly žádné schůzky, 
kde bych se domlouvala s kolegy, jak 
hlasovat. Vždy jsem předložila návrh 
usnesení, o  kterém se na zasedání 
debatovalo a pak bylo o tomto návr-
hu hlasováno – někdy bylo usnesení 
přijato, někdy ne. Když má opozice 
7 hlasů a  my 8, je pochopitelné, že 
můžeme opozici přehlasovat. To je 
princip demokracie. Na připomínky 
a dotazy opozice jsem se snažila vždy 
poměrně obšírně odpovědět, protože 
jsem chápala, že mnozí noví zastupi-
telé nemohou znát všechny podrob-
nosti ke všem řešeným případům.

Lokalita Pod Strání

„Nastala ale situace, kdy E. K. přišla 
s naprosto nesmyslným požadavkem 
na další prodloužení termínu dokon-
čení díla…“ Tento požadavek nebyl 
nesmyslný. Dodatek č. 2 jsem zastu-
pitelům předložila 12. 12. 2023, pro-
tože na konci listopadu napadl sníh 
a nebylo možné v některých pracích 
dále pokračovat. Věděli jsme, že zho-
tovitel dělá vše pro to, aby stihl ter-
mín, v  průběhu prací (prakticky od 
začátku) se ale objevilo mnoho kom-
plikací, termín posunul i  dva týdny 
probíhající archeologický průzkum 
a  několik námi vyvolaných vícepra-
cí (přesun trasy dešťové kanalizace 
kvůli vysoké hladině spodní vody, 
výměna řezaných obrub za zahnu-
té, posun některých šachet z  vjezdů 
na stranu, zmírnění svahu do ulice 
Květná, úprava napojení do ulice Pod 
Strání), které pochopitelně prodlu-
žují i  čas  – musí se objednat nový 
materiál, případně přepracovat pro-
jektová dokumentace. Původní ter-
mín dokončení tedy byl 30. 11. 2023, 
posunul se na 31. 5. 2024, což je sice 
6 měsíců, ale v období od prosince do 
poloviny března, tedy skoro 4 měsíce, 
nebylo možné na stavbě pracovat.

„Zastupitelstvo obce tímto svým 
rozhodnutím nesmyslně vyšlo zho-
toviteli vstříc a tím se obec vzdala pe-
nále v nemalé výši.“ Penále bychom 
nemohli vůbec vymáhat, protože 
prodloužení vzniklo námi vyvola-
nými vícepracemi, nedostatky pro-
jektu a počasím, které nelze ovlivnit. 
Zhotovitel stavby se snažil za každou 
cenu termín stihnout, nepožadoval 
posunutí termínu s každou změnou, 
pracovali i za deště, od brzkého rána 
do tmy, a až když bylo jasné, že ter-
mín stihnout nemohou, požadovali 
prodloužení. Jsem ráda, že pro lo-
kalitu Pod Strání byl vybrán právě 
tento zhotovitel  – společnost Swie-
telsky stavební s.r.o. a  Domi Doto, 
s.r.o., protože odvedli opravdu velmi 
kvalitní práci, což můžete porovnat 
pohledově i Vy sami s ostatními uli-
cemi. Podle vyjádření odborníků by-
chom při požadování penále skončili 
u  soudu a  pravděpodobně bychom 
platili soudní výlohy za prohraný 

spor.
Novostavba mateřské školy
„Z  důvodu nevhodných dispozic 

se záměr rekonstrukce později změ-
nil na záměr demolice objektu a vý-
stavby nové budovy.“ Už po první 
schůzce s  projektantem, ještě před 
samotným nákupem nemovitosti, 
bylo zřejmé, že pro splnění podmí-
nek dotace bude muset být budova 
zdemolována a zastupitelé o tom byli 
informováni – vyplývá to i z dopisu, 
na který reaguji, kde tvrdí: (viz dále)

„Bohužel jsme se zpětně dozvědě-
li, že nám E. K. nepodala veškeré jí 
dostupné informace a že nám veřejně 
opakovaně neříká úplnou pravdu…“ 
Zatímco já jsem strávila dobu od 
května do září 2023 intenzivní komu-
nikací s  projektantem, manažerem 
dotace, spolumajitelkou sousední 
nemovitosti, dosavadním majitelem 
č. p. 77 a  zástupci školy, na zasedá-
ní zastupitelstva se nikdo nezajímal 
o  to, zda sousedka s  demolicí sou-
hlasí. Nejspíš bych si v tu chvíli vzpo-
mněla na dopis, který v srpnu dorazil 
od právního zástupce spolumajitelky 
sousední nemovitosti. Že jsem o něm 
zastupitelům neřekla, byla chyba, za 
kterou jsem se písemně omluvila. 
Šlo ale o  tak turbulentní dobu, kdy 
po obdržení dopisu jsem  – bohužel 
jen ústně, telefonicky  – komuniko-
vala se spolumajitelkou sousední 
nemovitosti, kde jsme si vysvětlily, 
že pochopitelně bude dopracovaná 
prováděcí projektová dokumentace, 
která všechna rizika vyřeší, a já jsem 
nabyla dojmu, že je demolice akcep-
tovatelná po doladění podkladů.

„I přes tyto nepříjemnosti se nám 
podařilo prosadit vybudování nové-
ho chodníku z  obce k  fotbalovému 
areálu SK…“ Toto prosazování pro-
bíhalo tak, že mi paní Černá zaslala 
16.  11.  2022 návrh investice na rok 
2023  – vybudování chodníku. Já 
jsem ji požádala, ať zjistí, kde by bylo 
možné chodník umístit, kde jsme na 
tom jak majetkově, což paní Černá 
prakticky obratem udělala. Já jsem 
následně zjistila, že je vedle krajské 
silnice ještě cca 3 m široký pozemek, 
který vlastní Královéhradecký kraj, 

informovala jsem o  tom zastupitel-
stvo 14. 2. 2023, to mě pověřilo k dal-
šímu jednání, a  tím veškeré „prosa-
zování chodníku“ skončilo, všechna 
práce byla dál na mně a  panu mís-
tostarostovi, včetně vyhledání a  vy-
řízení dotací, zpracování projektu, 
výběru stavební firmy a  dozorování 
stavby jako takové.

Jak jsem psala v  úvodním článku 
zpravodaje, nechci se bránit nekon-
krétním útokům ohledně toho, jaká 
jsem a jak se chovám, a raději ukazuji 
(a  za ty dva roky ve funkci jsem už 
snad trochu ukázala), že se snažím 
z  Albrechtic udělat lepší místo pro 
život, a  to jak investicemi, tak kul-
turními akcemi, kdy účast opozič-
ních zastupitelů a  jejich pomoc na 
těchto akcích byla prakticky nulová. 
Jediným pozitivním výsledkem je-
jich dvouleté práce je 100 tisíc korun, 
které věnovali mladým fotbalistům. 
Nám se podařilo ve škole rozjet pě-
titřídní provoz, oživit zahrádkářský 
svaz novými členy, dotáhnout stavbu 
infrastruktury v  lokalitě Pod Strá-
ní a  připravit 20 nových pozemků 
k prodeji, opravit některé nezpevně-
né cesty, získat celou řadu dotací… 
Prakticky na každé zastupitelstvo 
jsem přicházela s  novými nápady, 
jak obec dál posunout  – a  na opo-
ziční straně bylo buď ticho, nebo 
kritika. Vrhla jsem se do soutěže 
Vesnice roku a  plánuji v  této pre-
zentaci obce pokračovat i  v  dalších 
letech. Plánujeme vybudování obec-
ního sadu, program rabátka (viz člá-
nek místostarosty), úpravy v  parku 
u  elektrárny, rekonstrukci budovy 
moštárny, úpravu prostranství před 
kostelem, rekonstrukci knihovny… 
A  spousta malých drobností, jako 
je výměna laviček, doplňování od-
padkových košů, převlékárna u řeky, 
zakoupení fotbalových branek na 
Sokolák… Však Vy víte, sami tady 
žijete a všechno snad vidíte.

Děkuji za velkou podporu, kterou 
mi vyjadřujete a  považuji tuhle vý-
měnu názorů s opozicí za uzavřenou.

 
Vaše Eva Králová

VYJÁDŘENÍ K DOPISU OPOZIČNÍCH ZASTUPITELŮ

Vážení spoluobčané,
nechci již dále jitřit atmosféru 

v naší obci, tak snad jenom poznám-
ka. Pokud někomu nebude stačit do-
savadní vysvětlení a  odpověď paní 
starostky na dopis, který jsme do-
stali do schránek, tak jsem komukoli 
k dispozici osobně a rád se podělím 
o vše, o čem informace mám.

Chtěl jsem vás ale informovat o ně-
čem úplně jiném. Jak jistě víte, z ak-
tivity paní starostky vznikl medailo-
nek o obci, kteří jste mnozí shlédli na 

youtube.com. Tento medailonek byl 
takový základ pro přihlášení do sou-
těže o vesnici roku. I díky němu naše 
obec získala ocenění, a i odměnu za 
rozvoj technologické gramotnosti 
mládeže. Když jsem o nápadu účast-
nit se této soutěže slyšel, pomyslel 
jsem si, co asi tak můžeme hezkého 
ukázat. Na návsi bylo skladiště sta-
vebního materiálu a mimo několika 
upravených zelených ploch nebylo 
nic, co by nějak mohlo zaujmout.

Začal se tedy rodit nápad, jak efek-

tivně vylepšit vzhled obce, ale záro-
veň jak zapojit vás občany do tohoto 
vylepšování. Pracovní název dostal 
„rabátka“.

Ve spoustě ulic jsou zelená rabát-
ka, mnohdy ledasčím zarostlá a pře-
vážně udržovaná pouze sečením. 
Rádi bychom je nechali osadit profe-
sionálním zahradníkem, aby to hez-
ky vypadalo a  aby to mělo nějakou 
celkovou koncepci. Osázení rabátek 
by mělo být co nejméně náročné na 
údržbu. V čem by spočívalo vaše za-

pojení? My jako obec zajistíme osá-
zení těch ploch, u kterých se jako náš 
občan zavážete pomoci s  jejich běž-
nou údržbou. Nemusí to být zrovna 
rabátko u  vašeho domu, protože 
mnozí ho tam třeba ani nemají.

Pokud budete mít zájem, tak nás 
prosím kontaktujte a  pomozte nám 
udělat naši obec krásnější. Vždyť pře-
ce všichni… Máme rádi Albrechtice!

Mgr. Ing. Karel Vacek, MBA
místostarosta obce

RABÁTKA



Vážení spoluobčané,
dynamický rozvoj lidské společ-

nosti a  postupný nástup digitali-
zace ve všech sférách života, vede 
ve střednědobém či dlouhodobém 
horizontu k  úspoře nákladů za 
provádění rutinních činností vy-
konávaných člověkem. Jelikož jsem 
sám příznivcem moderních vychy-
távek, v  dnešním článku bych se 
rád zastavil a  informoval veřejnost 
o  nové a  přínosné službě. Nese na 
první pohled vznosný název Smart 
metering, neboli chytré měření. Do 
svého zhruba tříletého programu jej 
smluvně zapojil bezplatně pro oby-
vatele našeho území (Albrechtice 
nad Orlicí, Týniště nad Orlicí včetně 
spádových obcí) vodohospodářský 
svazek Křivina ve spolupráci s pro-
vozovatelem společností AQUA 
SERVIS, a.s., Rychnov nad Kněž-
nou. Smart metering je označení 
pro technologii měření spotřeby 
energie za pomoci tzv. smart mete-
rů. V našem případě se jedná o mě-
ření spotřeby vody na odběrných 
místech prostřednictvím chytrých 
vodoměrů.

Co přinese služba zákazníko-
vi? Kontrolu nad dodávkou vody, 
pravidelné poskytování informací 

o aktuálním stavu vodoměru a zpra-
vidla denní spotřebě vody. Sleduje 
také stav vnitřní vodovodní sítě 
v  reálném čase. A  co je rozhodně 
zajímavé, kontroluje i sám sebe (ne-
oprávněná manipulace, stav baterie, 
atd.). Dále umožňuje informovat 
odběratele prostřednictvím tzv. 
alarmových hlášek o  nežádoucích 
situacích při odběrech vody (prasklé 
potrubí, protékající WC). Odběra-
teli přijde hláška prostřednictvím 
SMS a  e-mailu do několika minut 
(pokud odběratel kontaktní údaje 
poskytl). Zákazník po registraci na 
webu www.aquark.cz získá portál 
MŮJ VODOMĚR ve formě webové 
aplikace v  PC, tabletu či mobilním 
telefonu.

Již zmíněný chytrý vodoměr je 
v  našem případě vodoměr Zenner 
osazený komunikačním modulem 
EDC, což je přídavné zařízení právě 
pro vodoměry Zenner umožňující 
dálkový odečet. Je napájený bate-
rií s životností až 12 let (více než 2 
cejchovací období). Ještě bych po-
znamenal další docela podstatnou 
výhodu použití tohoto moderního 
prvku, kterou je zvýšení komfortu 
odečtu, protože je, kromě fyzické 
obměny vodoměru za nově ocej-
chovaný, eliminováno pravidelné 
vstupování do objektu v případě fy-
zického odečtu.

Co přinese služba provozovateli 
a vlastníkovi? Informace o spotřebě 
pitné vody v  jednotlivých částech 
sítě, podklady k rozhodování o roz-
šíření sítě a napojení nových zákaz-
níků. Musím potvrdit ze své pozice 
ve svazku Křivina, že bude určitě 
služba využita k  cílenému zaměře-
ní investic do vodohospodářské 
infrastruktury. Tím bude docházet 
k detekci úniků a dalšímu snižová-
ní ztrát vody v síti. Velkou pomocí, 
kterou provozovatel dozajista ocení, 
bude vyloučení chyb při fyzickém 
odečtu vodoměru a  následném vy-
účtování a s tím často spojené řešení 
stížností a reklamací.

Proces vybudování komunikační 
infrastruktury a  instalace chytrých 
vodoměrů bude na území DSO 
Křivina probíhat průběžně v  letech 
2024 až 2026 v  předpokládaném 
počtu 1580 kusů z celkového počtu 
1700 odběrných míst, pro které je 
služba stacionární dálkový odečet 
dimenzována. Instalace vodoměrů 
bude prováděna postupně v  lokali-
tách dle dohody a  v  termínech dle 
orientačního harmonogramu.

Libor Koldinský
starosta města 

a předseda DSO Křivina

CHYTRÉ VODOMĚRY
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KRBOVA PLAVBA
V sobotu 13. července jsme vypluli 

na tradiční plavbu po řece Orlici. Už 
společná cesta vlakem ukázala, že si 
všichni přibalili ke svačině i dobrou 
náladu. Asi jsme se navíc správně 
modlili, aby bylo dost vody (v před-
chozích letech nás vždy ohrožovalo 
sucho), protože oproti pátku vystou-
pala hladina o  celý metr výš a  drh-
nout o  dno opravdu nebylo možné. 
Nutno říct, že to bylo na vkus větši-
ny z nás už příliš. Sice se říká „je nás 

víc, nebudem se bát vlka, nic“ – a nás 
bylo opravdu hodně, přes padesát 
vodáků včetně dětí  – ale mnoho 
z  nás se opravdu poměrně divoké 
vody bálo. A  oprávněně, řeka skýtá 
mnoho překážek v podobě popada-
ných stromů a  větví  – a  vyhnout se 
jim v silném proudu vyžadovalo klid, 
odvahu a  aspoň trochu vodáckých 
zkušeností. Mezi námi bylo ale ně-
kolik těch, kteří pádlo drželi v  ruce 
poprvé  – a  hluboce se před nimi 

skláním, že se nezalekli a  neutekli. 
Není ale divu, že se z 24 lodí alespoň 
jednou nepřevrhly jen asi 4. Většina 
z nás se nedobrovolně koupala něko-
likrát a  ztráty obuvi, brýlí a  dalších 
doplňků se množily. Jelikož jsme ale 
usoudili, že strachu se nesmí propa-
dat, naopak s  ním musíme bojovat 
s  humorem, dorazili jsme všichni 
odpoledne na první společnou za-
stávku na Světlé vysmátí (však jsme 
taky měli to nejhorší za sebou a čeka-

la nás už jen klidná, důvěrně známá 
řeka). K dobré náladě se v týnišťském 
Rampa Sportu přidala také hudba 
pánů Bureše, Kapuciána a  Myšíka, 
a tak byl příjemný den završen ještě 
příjemnějším večerem. Co dodat, 
než poděkovat všem zúčastněným 
za příjemnou akci a  těšit se na další 
ročník – zapište si datum 19. 7. 2025 
a AHOJ!

Eva Králová
 starostka obce



Již tradičně probíhá na podzim 
v moštárně u  řeky moštování jablek. 
Protože se letos jablíček urodilo velmi 
málo, rozhodli jsme se v neděli 15. 10., 
my zahrádkáři, uspořádat slavnost Ci-
derbraní. Všichni jsme byli natěšeni 

a hlavně jsme se trochu obávali, jestli 
vůbec někdo přijde. Nakonec vítr ro-
zehnal mraky a vysvitlo sluníčko.

Rozestavěli jsme lavičky a  stolky 
s občerstvením. My ženy jsme doma 
napekly sladké pochoutky z  jab-

lek, podávaly se i  klobásky, teplý čaj 
a  mošt, pivo a  hlavně výtečný cider. 
Nechyběla malá výstavka úžasných 
výpěstků zeleniny pana Hajna. Nad 
řekou se nesla hudba pana Michalce 
a všichni si s chutí zazpívali. Paní sta-

rostka Králová všechny návštěvníky 
přivítala a popřála zahrádkářům hod-
ně dobrých nápadů a energie.

Děkujeme za přízeň a těšíme se na 
další shledání.

Ludmila Davidová, členka ČZS

Český zahrádkářský svaz Al-
brechtice nad Orlicí se rozhodl za-
ložit ovocný sad – vlastně hned dva. 
Naším záměrem je osadit louku 
u Páže (přes mostek za Hrabákový-
mi), kde by se nám líbilo mít vlastní 

jabloně. Další sad, respektive ovoc-
ná alej, by byla u novostaveb v loka-
litě Pod Strání.

Myšlenkou je dát našim novým 
spoluobčanům něco na přivítanou 
a zároveň si může ovoce natrhat ka-

ždý, kdo půjde kolem třeba na pro-
cházku anebo jen posedět na lavič-
ku ve stínu stromů. Finance, které 
se nám podařilo vybrat na prvním 
albrechtickém ciderbraní budou po-
užity právě na nákup jabloní. U sadu 

u  řeky bude navíc umístěn sloupek 
s kyblíky, aby každý, kdo jde okolo, 
mohl stromy zalít a podílet se tak na 
tomto našem projektu.

Martin Krčmář 
předseda ČZS

PRVNÍ CIDERBRANÍ V ALBRECHTICÍCH

OVOCNÝ SAD
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Již tradičně se v Technologickém 
klubu Albrechtice – Tékáčku konaly 
příměstské tábory, kterých se zú-
častnilo 40 dětí nejenom z Albrech-
tic, Týniště a okolí, ale např. i z Jičína 
či z Prahy. Kromě standardních her 
a  pobytu venku si děti mohly vy-

zkoušet všechny technologie, které 
Tékáčko nabízí. Také jsme si otes-
tovali pneumatický stan, tzv. „Mo-
bilní Tékáčko“, se kterým budeme 
navštěvovat okolní školy a obce, aby 
se s informatikou, robotikou a digi-
tálními technologiemi mohli sezná-

mit i další děti, mládež, ale i občané 
v regionu. Mobilní Tékáčko tak do-
plní standardní aktivity klubu, který 
svoji pravidelnou činnost zahájil již 
3. 9. 2024.

Děkujeme tímto MAS NAD OR-
LICÍ, o.p.s., že nám umožnila tábory 

v takovém rozsahu realizovat, a také 
městu Týniště nad Orlicí, obci Al-
brechtice nad Orlicí a  Královéhra-
deckému kraji, kteří nám na zajiště-
ní našich aktivit přispívají.

PhDr. Yvonna Ronzová, Tékáčko

PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY V TÉKÁČKU
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Okresní setkání ředitelů základ-
ních a  mateřských škol na zámku 
v Doudlebách nad Orlicí:

Školní klima, wellbeing a hodno-
tové vzdělávání

Na malebném zámku v  Doudle-
bách nad Orlicí se uskutečnilo 
pravidelné okresní setkání ředitelů 
základních a mateřských škol, jehož 
hlavním cílem bylo zaměřit se na 
aktuální pedagogické trendy, včetně 
vytváření bezpečného školního kli-
matu, podpory wellbeing a  hodno-
tového vzdělávání. Zámek Doudleby 
nad Orlicí, který se pyšní bohatou 
historií a  krásným barokním inte-
riérem, poskytl ideální zázemí pro 
tuto významnou událost.

Tímto patří veliký dík majitelům 
zámku rodu Bubnů z Litic za mož-
nost toto setkání uspořádat v těchto 
nádherných prostorech.

Ředitelé měli možnost diskutovat 
s  odborníky a  sdílet své zkušenosti 
z  praxe. Mezi hlavní řečníky patři-
ly renomované odbornice Vendula 
Jašková, Kamila Trávníčková, Petra 
Keprtová, Markéta Olbertová a Iva-
na Melichárková.

Jak ve třídě nastavit bezpečné kli-
ma? – Vendula Jašková

Vendula Jašková otevřela téma 
školního klimatu a  jeho významu 
pro efektivní učení. Zdůraznila, že 
bezpečné prostředí ve třídě je zákla-
dem pro úspěch každého žáka. Paní 
Jašková doporučila konkrétní kro-
ky, jak mohou učitelé a vedení škol 
vytvářet klima důvěry a  respektu, 
kde se děti cítí bezpečně vyjadřo-
vat své názory a učit se bez strachu 
z neúspěchu.

Modelace na téma klima na ško-
le – Kamila Trávníčková

Kamila Trávníčková se ve své 
přednášce zaměřila na širší téma 
klimatu v  celé škole a  představila 
konkrétní modely pro jeho zlepše-
ní. Zdůraznila důležitost zapojení 
všech složek školy – nejen pedago-
gů, ale také rodičů a žáků.

Jak začít s  wellbeingem ve ško-
le? – Petra Keprtová

Petra Keprtová navázala na před-

chozí témata a  věnovala se otázce 
wellbeingu, který se stává stále důle-
žitější součástí školského prostředí. 
Paní Keprtová vysvětlila, že wellbe-
ing se netýká jen žáků, ale i pedago-
gů, kteří musí mít dostatečné pod-
mínky pro svou práci. Škola by měla 
podporovat jak duševní, tak fyzic-
kou pohodu, což může vést k lepším 
výsledkům u žáků a předcházet syn-
dromu vyhoření u učitelů.

Jak vyhodnocovat práci pedago-
gů? – Markéta Olbertová

Markéta Olbertová přinesla do 
diskuze téma hodnocení pedagogů, 
což je v  současné době velmi aktu-
ální otázka. Ve své prezentaci zdů-
raznila, že hodnocení by nemělo 
být pouze formální procedurou, ale 
mělo by sloužit k profesnímu rozvo-
ji učitelů. Důležitá je podle ní také 
pravidelná reflexe učitelů, která jim 
pomáhá zlepšovat svou výuku a při-
stupovat k ní s větším porozuměním 
pro potřeby svých žáků.

Hodnotové vzdělávání dle Cyril 
Mooney – Ivana Melichárková

Ivana Melichárková představila 
koncept hodnotového vzdělává-
ní, inspirovaného přístupem Cyril 
Mooney. Tento přístup klade důraz 
na výchovu k  hodnotám, jako jsou 
respekt, zodpovědnost a  solidarita, 
a integruje je přímo do vzdělávacího 
procesu.

Setkání na zámku v  Doudlebách 
nad Orlicí přineslo mnoho inspira-
tivních podnětů, které ředitelé škol 
mohou přenést do své praxe. Dis-
kuze o školním klimatu, wellbeingu 
a hodnotovém vzdělávání zdůrazni-
ly důležitost komplexního přístupu 
ke vzdělávání, kde je péče o  žáky 
i  pedagogy v  rovnováze. Účastníci 
ocenili nejen odborný obsah, ale 
i  možnost vzájemné výměny zku-
šeností v  nádherném historickém 
prostředí zámku. Kromě odborné 
části setkání měli účastníci příle-
žitost k  neformálním diskuzím při 
prohlídce zámku.

MAP Kostelecko,  
MAP Rychnovsko, MAP Dobrušsko

OKRESNÍ SETKÁNÍ ŘEDITELŮ ZÁKLADNÍCH A MATEŘSKÝCH ŠKOL
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Letní příměstské tábory
V  průběhu léta se v  lesním klubu 

Kamínek konaly čtyři turnusy pří-
městských táborů. Letošní rok byly 
záměrně zaměřeny na různá odvětví. 
První turnus pod názvem Malý bada-
tel děti prožily v okolí luk Albrechtic-
kého lesoparku. Každý den nás navští-
vil lektor, který s námi strávil celý den. 
První den jsme se s dětmi seznámili 
s  včelařením. Malé táborníky navští-
vila paní včelařka. Dětem ukázala 
různé pomůcky spjaté s  tímto krás-
ným řemeslem a děti si ledasco moh-
ly vyzkoušet. Naším dalším hostem 
byl entomolog - muž, který v dětech 
probudil kouzlo krásy motýlů. S dět-
mi strávil hezké chvíle na louce, ale 
i v našem zázemí, kde jsme závěrem 
dne dětem promítali film o motýlech. 
Zdatnost, bystrost a ostražitost si děti 
mohly vyzkoušet třetí táborový den, 
strávený v  lese Borku. Děti si mohly 
vyzkoušet střelbu z kuše a rozdělávat 
oheň. Kromě povídání o  dřevě jsme 
si zahráli pohybové hry. Čtvrteční 
návštěvou byl geolog, který se zabývá 
tajemstvím hornin. Měl pro nás při-

pravenou krásnou sbírku neobvyk-
lých minerálů. Každé dítko dostalo 
jeden minerál domů, za což panu ge-
ologovi náleží poděkování. Závěrem 
týdne přivítaly děti dva sokolníci. Děti 
měly možnost si zblízka prohlédnout 
dohromady tři dravce a  dozvědět se 
tak mnoho cenných informací. Děti 
měly směrem k  sokolníkům spoustu 
zvídavých otázek. Závěrem dne jsme 
měli příležitost nebeské velikány vidět 
v  letu či při krmení, což byl pro děti 
velký zážitek. Touto cestou bychom 
rádi poděkovali sokolníkům, panu 
Rybkovi, Valešovi a dalším lektorům, 
kteří se účastnili našeho prvního tá-
borového turnusu.

Pregéř, tesař, truhlář, kovář, min-
cíř, koželuh, švec, kuchař a  další… 
Všechna tato řemesla byla dětem 
představena poslední červencový tý-
den v Kamínku našimi lektory. Druhý 
táborový turnus byl totiž zaměřen na 
řemesla a  povolání. Děti měly příle-
žitost dozvědět se spoustu informací, 
ale také osahat si každé řemeslo na 
vlastní kůži, na což jsme kladli velký 

důraz. Díky raznici si mohly vybrat 
a  zkusit vyrazit vlastní památeční 
minci, vyrobit měšec či ušít historic-
ké boty zvané „krbce“. Bramborový 
guláš z kotlíku na ohni také chystaly 
samy děti. V druhé polovině byly děti 
seznámeny s několika druhy povolání. 
Osobně nás navštívili např. popeláři či 
státní Policie České republiky. Děti si 
mohly vyzkoušet náležitosti, které ke 
své práci tito lidé potřebují a vžít se do 
rolí různých profesí. Závěrem týdne si 
děti v rámci obnovy tradic mohly vy-
zkoušet paličkování. Paní Jana z Lípy 
nad Orlicí se této krásné tradici věnuje 
již 30 let. Bylo nám potěšením přizvat 
si takto vzácného hosta. Při zvuku pa-
liček a ptáků v blízkosti nedalekého le-
soparku se děti tomuto krásnému oby-
čeji mohly od paní Jany přiučit. Děti 
měly možnost prohlédnout a  osahat 
si nejen paličky, ale i různé vzory tra-
diční vamberecké krajky. Paličkovaný 
obrázek na památku nám v Kamínku 
již na zdi dělá radost. Nezapomenu-
telný zážitek si naši táborníci odnesli 
z  prohlídky zdejší hasičské zbrojnice 
v Albrechticích. Celým objektem nás 
provedl velitel hasičů pan Jakl. Děti si 
svým poutavým přednesem ihned zís-
kal a všichni jsme si exkurzi moc užili. 
Prohlídka hasičských vozů, stříkání 
vody z  proudnice či sprcha na závěr 
nás v  horkém letním dni, uprostřed 
prázdnin, příjemně osvěžila. Malí tá-
borníci zažili opravdové dobrodruž-
ství. Zkrátka během celého týdne si 
zde každý přišel na to „své“. Děkuje-
me za pestrý dopolední program se 
spoustou zážitků celému hasičskému 
sboru Albrechtice nad Orlicí.

V  druhém srpnovém týdnu naše 
táborové putování pokračovalo až do 
Týniště nad Orlicí, konkrétně do Ma-
teřského centra Ratolest. Probíhal zde 
třetí táborový turnus lesního klubu 

Kamínek. Tento tábor byl zaměřený 
na pohyb, a  ne nadarmo nesl název 
„Ve zdravém těle, zdravý duch“. Celý 
týden nás s  našimi průvodci dopro-
vázela také víla Eliška z  pohádkové 
Říše snů. Taneční lektorka si pro děti 
připravila bohatý program. Každý den 
při ranní a  odpolední rozcvičce děti 
pomocí hry měly možnost zapojit vel-
ké svalové skupiny, posílit koordinaci, 
stabilitu či správné držení těla. Děti si 
přišly na své i ve tvořivých aktivitách. 
Jsou to totiž bytosti plné fantazie a na 
tomto místě jsme v každém z dětí ne-
chali jejich nekonečnou představivost 
více rozproudit. Heterogenní skupina 
byla tvořena různým věkovým rozpě-
tím, což považujeme za důležitý při-
rozený rozvoj každého jedince. Koor-
dinace, nácvik na psaní či logopedie, 
jsou přímo spjaté s  hrubou motori-
kou, což uvítalo mnoho rodičů zejmé-
na dětí předškolního a školního věku.

Již tradicí se u nás v Kamínku stal 
příměstský tábor indiánský. Letos po-
jatý trochu jinak než roky předchozí. 
Nápovědou by se mohl stát název, a to 
Indiáni – Po stopách bizona. Nechy-
bělo teepee, totem, ohniště ani luk 
a šípy. Celý týden naše děti doprovázel 
šaman – Létající orel. Na území Wa-
kan Tanka si 20 dětí mohlo vyzkoušet, 
jak dříve indiáni žili. Věříme, že zde 
prožily pravé indiánské léto a nezapo-
menutelné chvíle. Naším cílem bylo 
předat lásku k přírodě a druhému člo-
věku vzájemně. Děti si během celého 
týdne mohly vyzkoušet rozdělávání 
ohně, lukostřelbu, hod tomahavkem, 
otužování, lov bizona, vyrobily si 
vlastní táborová trička, hudební ná-
stroj a hrály hry, které rozvíjejí jejich 
ducha i tělesnou schránku, a to zejmé-
na po ranním kruhu při józe. Na závěr 
celého týdne jsme uspořádali zpívání 
indiánských písní ve spolupráci se Se-

LÉTO V KAMÍNKU



bastianem Praxem. Společně s dětmi 
jsme zpívali a  hráli na hudební ná-
stroje pro rodiče, ale i další návštěvní-
ky. Indiánský tábor, stejně jako další, 
máme v plánu pořádat i příští rok, a to 
na jiném místě. První vlaštovku vyšle-
me po Novém roce.

Poděkování
Rádi bychom poděkovali obci Al-

brechtice za poskytnutí moštárny 
a  okolní zahrady, kterou jsme měli 
možnost navštěvovat po celý rok. Děti 
zde prožily, věříme, nezapomenutelné 
chvíle. V  uplynulých letech jsme ve 
spolupráci s Českým zahrádkářským 
svazem moštovali jablka a hrušky ku 
příležitosti naší podzimní slavnos-
ti - Jablkobraní. Děti měly možnost 
pozorovat zahradu ve všech možných 

podobách a  ročních obdobích. Spo-
lečně jsme tak vypěstovali několik 
druhů zeleniny a ovoce. Konaly se zde 
slavnosti a besedy pro rodiče i veřej-
nost. Brigáda na stavbu zahradního 
nábytku pro děti. Dvě léta příměst-
ských táborů, kde např. letošní rok 
přivítalo na 60 dětí a 20 lektorů. Naše 
cesta na zahradě u moštárny končí, ale 
nová začíná. Na další výzvy a společná 
dobrodružství se moc těšíme. Přejeme 
novým zahrádkářům mnoho úspě-
chu, nejen těch zahradnických.

Zakladatelka a průvodkyně 
LK Kamínek

Ing. Michaela Možíšová
www.lesniklubkaminek.cz

FB: Lesní klub Kamínek
IG: lesniklub.kaminek

Tel. 736 280 582
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Konec prázdnin je tu. Až bude-
te mít zpravodaj ve schránce, bude 
školní rok v plném běhu. Zeměděl-
ci už pomalu sklízí úrodu a  my se 
v historickém okénku podíváme, jak 
to vypadalo při žních na polích při 
příjezdu od Žďáru nad Orlicí.

 Ondřej Zahálka

HISTORICKÉ OKÉNKO
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ZŠ A MŠ ZPRAVODAJSTVÍ

S dětmi jsme se v naší škole přivítali 
až druhého září, léto se však v budo-
vě neslo v  duchu budování, tvoření 
a  přestavování. Splnilo se nám totiž 
naše velké přání a my jsme letos moh-
li otevřít všech pět ročníků. Získali 
jsme tak větší komfort pro žáky, kteří 
se neučí ve spoji, ale přesto jim zůstal 
ve třídě menší počet žáků (průměrně 
deset až dvanáct na třídu), takže učitel 
se může každému věnovat opravdu 
individuálně a podle jeho potřeb. Bá-
ječně to tak sedí do rodinné atmosféry 

naší školy s rozšířenou výukou etické 
výchovy.

Ve třídě 3. ročníku se o  prázdni-
nách montoval nový nábytek, takže to 
tam teď září novotou a náš momentál-
ně nejpočetnější ročník se může učit 
v  pohodlí a  všechno se jim do třídy 
krásně vejde. Nová je také počítačo-
vá učebna, na kterou se nám poda-
řilo získat grant z EU. Jsme opravdu 
vděční a pyšní, jaký moderní prostor 
se nám podařilo vybudovat. Součástí 
grantu byla také obnova zeleně kolem 

školy, které se báječně zhostily děti 
společně s  paními učitelkami. Vysá-
zely stromečky, bylinkovou zahrádku, 
dýně… no radost pohledět.

Nic už tedy nebránilo tomu, aby-
chom ten nový školní rok zahájili 
slavnostně a  se vší parádou. Třináct 
natěšených prvňáčků se první škol-
ní den potkalo s Ferdou mravencem 
a se svojí paní učitelkou a asistentkou 
započali svoje školní dobrodružství. 
Ostatní, starší „mazáci“ se úsměvy 
od ucha k uchu zdravili se svými spo-

lužáky a  nadšeně si vypravovali, co 
o prázdninách zažili.

Jsme moc rádi, že se nám podařilo 
navázat úspěšnou a příjemnou spolu-
práci jak s obcí jakožto naším zřizo-
vatelem, tak s  rodiči, kteří jsou nám 
milými parťáky. Vždyť nám i jim jde 
o to samé: o spokojené a vzdělané děti.

Tak si přejme, ať je ten školní rok 
2024/2025 úspěšný a ať se nám všem 
daří!

Jana Bahníková a kolektiv 
ZŠ a MŠ Albrechtice n. O.

 Učebna 3. ročníku

 Učebna 1. ročníku

 Učebna 4. ročníku

 Učebna 2. ročníku

HURÁ DO NOVÉHO ŠKOLNÍHO ROKU 2024/2025!
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 Nová interaktivní tabule v učebně 5. ročníku  Nová počítačová učebna

 1. ročník  2. ročník

 5. ročník

 3. ročník  4. ročník

 1. ročník v parku při hrátkách s padákem
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Závěr školního roku byl tradič-
ně završen slavnostním pasováním 
předškoláků. Odpoledne je čekala 
oslava společně s rodiči a učitelka-
mi, s  opékáním buřtů a  pohoště-
ním. Začátek školního roku jsme 

oslavili společnou vizí, kterou jsme 
proměnili v nově osázený záhonek 
před budovou ZŠ a  MŠ. Děti se 
kousíček po kousíčku posouvaly 
k  realizaci. Zkrášlovaly okolí, sbí-
raly a  rovnaly kůru, mech a  ulity. 

S příchodem podzimu se také děti 
naučily poznávat a třídit podzimní 
plody v  centrech aktivit. Do třídy 
Motýlek zavítal nový šnek, který 
dostal jméno Jahůdka. V  kolek-
tivu mateřské školy jsme přivítali 

nové děti a  kolegyně. Rádi slaví-
me narozeniny a oslavy si všichni 
užíváme.

Za kolektiv ZŠ a MŠ 
Bc. Marie Horáková

MŠ ALBRECHTICE NAD ORLICÍ

 Školku jsme si užili a teď hurá do školy!
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ZŠ A MŠ ZPRAVODAJSTVÍ

Ukázkou toho, že stačí jen 
chtít a  říct si o  pomoc, byla 
brigáda na vyklízení Sokolov-
ny. První zářijovou neděli se 
na Sokoláku sešlo sedm dob-
rovolníků  – Jakub a  Jiří Sadíl-
kovi, Petra a  Lukáš Tláskalovi, 
Jiří Proche a  já s  manželem 
Michalem. Chopili jsme se 
úkolu, který jsem si plánovala 
skoro dva roky. Vyklidili jsme 
prakticky dočista sklep a půdu 
v  Sokolovně a  plechový sklad 
za obecním úřadem. Práce nám 
šla od ruky, a  ještě jsme se stí-
hali dobře bavit. Nakonec jsme 
se odměnili objednanou pizzou 
k obědu. Všichni jsme byli nad-
šení, kolik se toho stihlo. Hasiči 
se pak o měsíc později vrhli na 
vyklízení staré hasičárny a  ur-
čitě o tom také brzy poreferují, 
protože klubovna i  garáž po-
řádně prokoukly. Děkuji všem 
za pomoc, děkuji, že jsme v tom 
společně.

Eva Králová

VYKLÍZENÍ SKLADŮ

 Šnečku, šnečku, vystrč růžky

 Školní záhonek z mechu a ulit

 Mraveneček v lese, kůru a mech nese

 Náš nový strom v upraveném záhonku
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ZPRAVODAJSTVÍ

Snažím se každoročně zapojit 
Albrechtice do celorepublikové 
akce Ukliďme Česko. Bohužel, le-
tos se úklid naplánoval na víkend 
krátce po povodních, kdy jsme 
toho – já i hasiči – měli nad hlavu, 
a tak jsem propagaci trochu nestí-
hala. A to jsme tentokrát plánovali 
změnu  – chtěli jsme vyrazit v  pá-
tek navečer místo sobotního rána 
a  „uklízeče a  uklízečky“ odměnit 
klobáskou a  pivem ve stánku na 
Sokoláku. Věřím, že mnozí z  nás 
uklízejí odpadky po obci průběž-
ně, že je jen lhostejně nepřekračují 
a  že výpadek tohoto hromadného 

úklidu nebude tolik znát. Navíc 
spoustu práce odvedou vždy ško-
láci, kteří do ulic naší obce vyrá-
žejí dvakrát ročně také. A hlavně – 
i  přes minimální propagaci této 
akce  – dorazili dva nadšenci, kte-
rým patří můj velký dík. Ti prošli 
velkou část lesa Borku a  posbírali 
tři velké pytle odpadků. Prosím, 
nevyhazujte odpadky do přírody. 
Buďme vděční, že je naše okolí tak 
krásné a  uchovejme ho pro další 
generace.

Eva Králová

UKLIĎME ALBRECHTICE
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ROZHOVOR S BÝVALÝM STAROSTOU OBCE
Vážený pane Kratěno,
v těchto dnech se řada měst a obcí 

v  naší republice vypořádává s  ná-
sledky ničivých povodní. Velká voda 
se nevyhnula ani naší obci, díky pro-
tipovodňovým hrázím však byla obec 
ochráněna. Mnozí z  nás mají ještě 
v živé paměti děsivou povodeň z roku 
1997, kdy byly zatopeny desítky 
domů. Právě po této povodni jste se 
spolu s tehdejšími zastupiteli a velkou 
podporou občanů snažili vybudovat 
protipovodňové hráze, které by obec 
od další velké podvodně ochránily.

Cesta ke stavbě současných hrá-
zí byla jistě zdlouhavá. Mohl byste 
občanům přiblížit, jak dlouho trva-
la příprava stavby hrází, ve kterém 
roce se začalo se stavbou protipo-
vodňových hrází a  kdy byla stavba 
dokončena?

Nejprve mi dovolte, abych po dlou-
hé době využil této příležitosti a po-
zdravil všechny naše občany a čtená-
ře zpravodaje a popřál jim vše dobré 
v  jejich životě. Rád vzpomínám na 
léta, kdy jsem byl starostou naší obce 
a  společně jsme řešili problémy Al-
brechtic n. O.

Nyní k vašim dotazům.
Příprava, ale i  realizace prvních 

protipovodňových opatření násle-
dovala hned v roce 1998. Cílem bylo 
vytvořit ochranu obce před stoletou 
povodní. První část výstavby hrází 
byla zahájena v  ulici Na Hrázce. Od 
silnice na Týniště n. O. až po stavidlo 
u  Havlíčků byla vybudována sypaná 
hráz. Přestože projekt počítal s výstav-
bou hráze až ke Strnadovým a potom 
dále v lukách pod hřbitovem, nebylo 
možné ve stavbě pokračovat z důvo-
du nedohody s vlastníkem dotčených 
pozemků. Tento stav trval dlouhých 
cca deset let, a ve stavbě hrází nebylo 
proto možné pokračovat.

V té době se však odehrálo několik 
dalších velkých povodní (1998, 2000, 
2002 atd.), ze kterých jsme čerpali 
cenné zkušenosti. Z  těch jsme nako-
nec vyvodili závěr, že původní záměr 
byl v  mnohém nedokonalý a  patrně 
by nebyl dostatečně bezpečný. Proto 
došlo ke změně projekční kancelá-
ře a následně byly zahájeny práce na 
novém protipovodňovém konceptu 
ochrany obce, který dnes všichni zná-
me. Dnes mohu s odstupem času říci, 
že to byla správná cesta.

Základním rozdílem bylo zahrnutí 
výstavby hrází také na katastru obce 
Štěpánovsko, místo sypaných hrází 
byly vybudovány hráze s betonovým 
jádrem vybavené třemi čerpacími 
jímkami, přelivem nad elektrárnou, 
novými přejezdy a  stavidly. Zejmé-
na změna konstrukce hrází zvýšila 
jejich bezpečnost  – sypané hráze se 
můžou snáze poškodit, nebo dokonce 
protrhnout.

Vlastní stavba hrází započala v roce 

2009 a do plného provozu byla proti-
povodňová ochrana uvedena v  roce 
2011.

Jaká byla přibližně cena celé stav-
by? Jak bylo zajištěno financování?

Celá stavba byla realizována i  fi-
nancována v úzké spolupráci s Povo-
dím Labe s.p. Hradec Králové. Spolu-
práce spočívala v tom, že obec zajistila 
provedení a  financování projektové 
dokumentace a  zařídila stavební po-
volení. Realizační fázi převzalo od 
obce Povodí Labe s.p. Obec však 
musela nakoupit dostatek materiálu 
na obsypy hrází, což nebylo vůbec 
jednoduché. Technické parametry 
na potřebný materiál nebylo možné 
z dostupných lokalit zajistit. Nakonec 
nám pomohla až výstavba dopravní 
infrastruktury pro napojení areálu 
automobilky Škody Kvasiny v  Solni-
ci. Tam byl dostatek kvalitní zeminy 
vhodné na stavbu hrází, která k nám 
byla dovezena.

Po dokončení stavby byly hráze 
v  majetku Povodí Labe s.p. Hradec 
Králové a obec je užívala na základě 
smlouvy o  výpůjčce. Od září  2023 
jsou v majetku obce.

Hlavní díl investičních nákladů na 
stavbu protipovodňových opatření 
zajistil stát prostřednictvím dotací 
z  Ministerstva zemědělství ČR. Ty 
byly z velké části hrazeny z prostředků 
EU. Celkem stála stavba cca 39,4 mil. 
Kč včetně DPH.

Vzpomněl byste si, co bylo pro vás, 
jako starostu obce, nejnáročnější 
v průběhu výstavby?

Náročné na takovéto stavbě je 
prakticky vše. Od vymyšlení kon-
ceptu stavby, získání pro ni podpory 
mezi různými orgány státní správy, 
vymyšlení způsobu a  zajištění jejího 
financování, zajištění kvalitní projekč-
ní kanceláře, dodavatele stavby, výku-
pů pozemků, vlastní realizace stavby 
a také zajištění následného bezpečné-
ho provozu. Vše je velmi náročné.

To, co bylo pro mne asi nejnároč-
nější, bylo získání potřebných pozem-
ků do vlastnictví obce a pak zajištění 
dostatečného množství materiálu na 
stavbu hrází. Zejména zajištění ma-
teriálu bylo velmi stresující, neboť 
stavba byla zahájena a materiál nikde. 
Všechny lokality v  okruhu několika 
kilometrů, na které jsme spoléhali, 
jsme prozkoumali, dělalo se množství 
rozborů materiálů, např. z písníku Tů-
movky u Žďáru n. O., písníku v Kos-
teleckých Horkách, dalšího písníku ve 
Žďáru n. O. a  stále nic nevycházelo. 
Nakonec to však dobře dopadlo.

Musím říci, že pro mne byla stavba 
protipovodňových hrází velkou zku-
šeností. Zejména po stránce koordi-
nace velkého množství zúčastněných 
subjektů, které spolu mnohdy spolu-
pracovaly poprvé a neznaly se. Musel 
jsem překonat různé animozity mezi 

dodavatelem stavby z Brna, místními 
firmami, které měly o  stavbu emi-
nentní zájem a  samotným Povodím 
Labe s.p. Byla to zkrátka velká výzva, 
kterou se nakonec podařilo naplnit.

Kdybyste měl porovnat průběh po-
vodně před a  po stavbě protipovod-
ňových hrází…

To je jako srovnávat „nebe a dudy“.
Dříve by dnešní povodně zna-

menaly pravidelně vytopené sklepy 
v  mnoha domech, někde i  zatopené 
obytné a  hospodářské prostory atd. 
Dnes se naši občané takovýchto po-
vodní nemusí vůbec obávat. Všichni 
dnes mohou sledovat vývoj povodní 
na internetu. Pokud předpověď pro 
naši Orlici nebude varovat před ex-
trémní povodní vyšší než cca 460 cm 
na vodoznaku v Týništi n. O. mohou 
klidně spát a nic neřešit (poslední po-
vodeň 397 cm). V  opačném případě 
se stále ještě nebude jednat o katastro-
fu, ale je nutné začít sledovat pokyny 
povodňové komise naší obce a  be-
zezbytku je respektovat. Přirozeně to 
platí jen v případě, že obec sama bude 
o toto významné dílo pečovat, řídit se 
pokyny pro jeho provoz a bude je tře-
ba i dále vylepšovat. Určitě nám všem 
po této stránce významně pomůže 
i  výstavba nové silnice do Týniště n. 
O. tím, že zmizí současný násep se 
silničními (inundačními) mosty. Po-
dle mne se tím významně sníží riziko 
přelití hrází i nad stoletou povodeň. Je 
třeba být však vždy dobře informován 
o vývoji povodňové situace a plně re-
spektovat vyvolaná opatření povod-
ňových orgánů.

Kolikrát za svého působení staros-
ty obce jste musel řešit problémy s vel-
kou vodou? Ve kterém roce to pro Vás 
bylo nejobtížnější?

To si již nepamatuji. Určitě mnoho. 
Kromě té největší z  roku 1997 byla 
pro mne velmi těžká povodeň v břez-
nu 2000. Přestože voda nebyla vysoká 
jako v roce 1997, byla to tuším druhá 
největší povodeň v mé funkci. I  ten-
krát tekla voda přes silnici do Týniště 
n. O. V té době jsme měli postavenou 
již část hráze v ulici Na Hrázce k Ha-
vlíčkovým a potom jenom malý val ke 
Strnadovým. Tenkrát jsme celou noc 
naváželi pytle s pískem na hráze, a na-
konec jsme museli provést ještě jejich 
zásyp. Celkem bylo použito několik 
stovek pytlů s pískem a desítky Tater 
materiálu. Tehdy hrozilo velmi vel-
ké nebezpečí, že se hráze protrhnou 
a  dojde k  zatopení obce. V  kritický 
okamžik však Orlice kulminovala 
a záhy poklesla na bezpečnou výšku. 
Nakonec vše dobře dopadlo, ale stači-
lo ještě pár centimetrů a bylo zle.

Když nyní vidíte záběry z různých 
měst a  obcí, kterými se velká voda 
prohnala, a  ne letos poprvé, jaké 
katastrofální následky zanechala… 
Opět se poukazuje na chybějící pro-

tipovodňová opatření ve městech, 
obcích. Čím si myslíte, že je způsoben 
nedostatek protipovodňové ochrany 
v naší republice?

Nejprve bych chtěl říci, že se mnohé 
změnilo k lepšímu.

Viděli jsme perfektní spolupráci 
vlády s  odborníky z  ČHMÚ, správ-
ci toků, se složkami IZS, vedením 
krajů a  obcí. To ještě nikdy nebylo 
a všem patří můj velký obdiv. Pokud 
se tento systém spolupráce bude dále 
zdokonalovat a  rozvíjet, můžeme 
v budoucnu ještě lépe čelit budoucím 
povodním.

Viděli jsme také, že mnoho měst 
a  obcí má vybudovanou efektivní 
protipovodňovou ochranu, která jim 
i  nyní pomohla ochránit svá území, 
obyvatele a jejich majetky.

Přirozeně jsou i místa, kde se to za-
tím nedaří. Nechci rozebírat, proč ta 
nebo jiná obec nemá vybudovaná svá 
opatření. To je v  podstatě věcí jejich 
samospráv a občanů. Mrzí mne však 
velmi, že není dosud zrealizováno 
a plněno mnoho plánovaných staveb 
a opatření. Myslím tím zejména stav-
by přehrad, poldrů apod. Také se stále 
nedaří dostatečně rychle donutit ze-
mědělce, aby konečně změnili způsob 
hospodaření v krajině. Slyšíme pouze 
nekonečný řetěz výmluv a argumentů 
pro a  proti. Výsledkem jsou potom 
vytopená a  zničená města a  obce. 
Koho v nich dnes zajímá, že jsou s vý-
stavbou potřebných opatření nějaké 
problémy? Nikoho. Všichni postiže-
ní si po právu přejí, aby byla hotova 
a chránila je.

Nedělitelnou zodpovědnost za stav 
těchto věcí mají politici a vlády (míst-
ní, krajské i  státní), které naši zemi 
spravovali, spravují a  budou spravo-
vat. Jejich posláním a úlohou bylo a je 
řídit a spravovat svá území tak, aby se 
v nich obyvatelům dobře a bezpečně 
žilo. Dá se tedy říci, že stav věcí v růz-
ných obcích, krajích a  koneckonců 
i  ve státě samotném, koresponduje 
s výkonem volených funkcionářů. To 
je podle mne ta nejzásadnější odpo-
věď k vaší otázce.

Hodnoťme proto politiky podle 
skutečně dosažených, skutečných 
a reálně provedených výsledků jejich 
konání. Ne podle toho, co oni sami 
o sobě říkají, nebo co o nich říkají je-
jich mnohdy méně znalí nebo placení 
podporovatelé.

Já jsem osobně rád, že naše obec je 
proti povodním chráněna a  že jsem 
měl možnost k tomu přispět.

Dovolte mi, abych Vám touto ces-
tou poděkovala za to, že díky Vám 
máme v naší obci již několik let vybu-
dované protipovodňové hráze, které 
i  letos splnily svůj účel. Děkuji Vám 
za rozhovor a přeji Vám a celé Vaší 
rodině jen to nejlepší.

Petra Berounská

Číslo 3 - 2024ZPRAVODAJSTVÍ
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Dovolte, abych ještě jednou 
veřejně poděkovala našim dob-
rovolným hasičům za jejich prá-
ci při povodních, kdy dokázali 
vždy správně odhadnout situaci 
a  ve vhodnou chvíli nasadit pro-
středky, které byly potřeba, aby 
protipovodňová hráz fungovala, 
jak má. V  sobotu dopoledne se 
v hasičárně sešla většina členů vý-
jezdní jednotky a  několik dalších 
členů SDH. Když se nakonec v ne-

děli v  21:20 rozhodlo o  umístění 
vaků na hrázku, sešlo se na výzvu 
během chvíle 11 členů jednotky. 
Děkuji za zodpovědný přístup, 
maximální nasazení a  nevídanou 
ochotu ke všemu, co bylo v  době 
povodní potřeba.

Petra Tláskalová hasičům v  so-
botu uvařila k obědu guláš, děkuji 
i jí.

Majitel obchodu v  bývalé re-
stauraci U  Krbů předal hasičům 

„malé poděkování“  – dva balíky 
s energetickými nápoji, dva balíky 
piv, dva balíky instantních nud-
lí, ovocné šťávy, čaj a  kávu. Hasi-
čům to udělalo velkou radost, ale 
když se dozvěděli o situaci v Měs-
tě Albrechticích, jednomyslně se 
shodli, že tyto dary odvezou svým 
kolegům a  lidem postiženým po-
vodněmi na Krnovsku.

Děkuji také Vám, kdo jste při-
nášeli materiální pomoc – s první 

várkou jsem odjela do Velkých Al-
brechtic a do Města Albrechtic já, 
další den vyrazila čtyřčlenná parta 
hasičů s  dodávkou a  vlekem. Na 
místě vyložili náklad (mimo jiné 
dvě elektrocentrály a  kalové čer-
padlo, které do Města půjčujeme) 
a šli pomáhat, kde to bylo potřeba.

Naši hasiči jsou chlapi se srdcem 
i mozkem na pravém místě a já jim 
tímto ještě jednou děkuji.

Vaše Eva Králová

DĚKUJEME, HASIČI NAŠI!
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PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR PRO PŘEDŠKOLNÍ DĚTI
Během léta v  naší obci probě-

hl příměstský tábor, a  to hned ve 
dvou turnusech  – červencovém 
a  srpnovém. S financováním tá-
bora pomohla MAS NAD ORLI-
CÍ, o.p.s., za což velmi děkujeme. 

Tábor se konal v prostorách míst-
ního úřadu a  sokolovny, kde byl 
pro děti připraven pestrý a zábav-
ný program. Každý den nesl jiné 
téma a  děti tak zažily například 
pohádková, sportovní a  karneva-

lová dobrodružství. Měly možnost 
tvořit nejrůznější výrobky, překo-
návat opičí dráhy nebo procházet 
lesní stezky plné úkolů. Věříme, že 
si děti odnesly spoustu krásných 
zážitků a  nových přátelství. Těší-

me se na ně i při dalších ročnících 
našeho příměstského tábora!

Anna Pražáková,  
Anna Drahokoupilová,  

Tomáš Brandejs
táboroví vedoucí
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Z DĚNÍ MS ZELENÉ HÁJE
Náš spolek má v  současné době 

12 členů a čtyři stálé honce. Členové 
vlastní celkem 6 lovecky upotřebitel-
ných psů.

Během roku se scházíme na člen-
ských schůzích v našem areálu v ulici 
Lesní. Na výročních schůzích vy-
hodnotíme uplynulý myslivecký rok  
(1.  4.–31.  3.) a  stanovujeme si úkoly 
do dalších období.

I v  letošním roce jsme se před se-
nosečí zaměřili na ochranu srnčat 
před posekáním. Tím nám velkou 
měrou pomohl Aleš Chládek z  Jaro-
měře s  jeho dronem s  termovizí. Při 
jeho návštěvách se podařilo zachrá-
nit více než 40 srnčat a ostatní zvěře. 
Jak jsme si ověřili, tak takový dron je 
velikým pomocníkem a  ušetřil nám 
mnoho práce a času, a tak jsme mohli 
prohledat více ploch, než kdybychom 
procházeli louky pouze se psy. Tato 
činnost není omezena jen na členy 
spolku a v příštím roce rádi přivítáme 
případné dobrovolníky, co jim nevadí 
vstávat v brzkých ranních hodinách.

Další brigádnickou činností je 
oprava a  údržba krmných zařízení, 
které se před blížící se krmnou sezo-
nou budou využívat. Při téhle příleži-
tosti bych ráda apelovala na všechny, 
kteří se chystají zejména kolem Vánoc 

přilepšit zvířátkům, že pečivo a další 
zbytky z domácnosti zvěři spíš ublíží, 
než aby ji potěšilo. Mnohem vhod-
nější jsou kaštany, bukvice, žaludy 
případně i jablka a mrkve, ale ne v ob-
dobí mrazu.

Mezi činnosti spolku patří taky 
snaha zamezit co největší mírou sráž-

ce zvěře s dopravními prostředky. Za 
tímto účelem byly instalovány pacho-
vé tyče s  odrazkami na příjezdu do 
obce směrem od Žďáru nad Orlicí.

V  rámci mezinárodního setkání 
sokolníků, které se koná v období od 
9. 10. do 12. 10., propůjčíme naši ho-
nitbu sokolníkům. Prosíme o  zvýše-

nou pozornost při venčení vašich do-
mácích mazlíčků na loukách v tomto 
období.

České myslivosti a lovecké kynolo-
gii zdar!

Nikola Fléglová
MS Zelené háje
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Poděkování

Děkuji obecnímu úřadu a  komisi SPOZ 
za hezké přání a dárek k mým narozeninám.

Václav Voborník

počet obyvatel k 30. 09. 2024

1019 (z toho 44 cizinců)
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